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a r m a n m e l i . i r  
آیت ا...نوری همدانی:   

وضعیت معیشت 
مردم بسیار ناراحت 

کننده است
هشدار مراجع به وضعیت 

نگران کننده معیشتی مردم

گفت وگــو
حسن لاسجردی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

شرايط، براي»توافق احتمالی در مذاکرات« 
بهتر شده است

   فرانسه در مذاکرات نقش پلیس بد را بازی می کند
 شورای همکاری خلیج فارس دنبال اهداف آمریکاست

آرمان ملی- یاسمین طالقانی: این 
روزها بسیاری از بزرگان نسبت به وضعیت 
معیشتی مردم هشدار می دهند چرا که 
بسیاری از خانواده ها برای تهیه غذا و 
دارو و... با مشکلات جدی مواجه هستند 
و یارانه 45 هزار و 500 تومانی حتی 
بخش کوچکی از مشکلات آنها را حل 
نمی کند. بزرگان و دلسوزان راهکارهایی 
را برای حل این مشکل پیشنهاد می کنند 
مانند آیت ا...صافی گلپایگانی که چندی 
پیش در دیدار رئیس مجلس توصیه هایی 
درباره وضعیت معیشتی در جامعه و نیز 
روابط خارجی مطرح کرد. وی درباره 
روابط خارجی کشور گفت: توصیه حقیر 
این است که باید با تمام کشورهای دنیا با 
عزّت و اقتدار رابطه داشته باشیم. اینکه 
با بسیاری از کشورها قهر باشیم صحیح 
نیست و به ضرر مردم عزیزمان است. 
شما باید با عقلانیت و تعامل سازنده، 
حقوق ملت را احقاق کنید. وی تصریح 
کرد: امروز یکی از راه های اصلاح امور این 
است که با حفظ منافع کشور و با عزت، 
با جهان در ارتباط باشیم که خیلی از 
مشکلات برطرف خواهد شد. این مرجع 
همچنین گفت: بنده بسیار نگران وضعیت 
اقتصادی و مشکلات مردم هستم، مردم 
نجیب و شریف کشور ما مستحق این 
وضعیت نیستند. وی با اشاره به گرانی ها، 
افزود: گرانی برای مردم طاقت فرسا شده 
و تحمل آن برای مردم عزیزمان بسیار 

سخت و مشکل شده است.
 نگرانی مراجع از وضعیت معیشتی 
روز پنجشنبه هم آیت ا... نوری همدانی 
در دیدار سردار سلیمانی، رئیس سازمان 
بسیج مستضعفین با اشاره به وضعیت 
معیشتی و اقتصادی موجود در کشور 
گفت: متاسفانه وضعیت معیشت مردم 
بسیار ناراحت کننده است لذا یکی از 
اقدامات بسیج توجه به مباحث سازندگی 
و توسعه کشور است که باید بسیج در این 
حوزه ها با تمام توان ورود کند تا بخشی 
از انتظارات مردمی برآورده شود. این 
مرجع تقلید شیعیان البته پیش از این 
هم نگرانی خود از وضعیت معیشتی 
مردم را عنوان کرده بود مانند 3 آبان 
در دیداری که علیرضا قاسمی فرزاد، 
استاندار همدان با ایشان داشت؛ اظهار 
کرد:» شغل مسؤولان یک امانتی است 
که به آنها سپرده شده و آنها در برابر 
میلیون ها انسان مسئولیت دارند و هر 
شخصی که مسئولیتی دارد باید به کار 
خود نه از جنبه امرار معاش، بلکه از جنبه 
خدمت به مردم نگاه کنند. این مرجع 
تقلید یکی از نعمت های بزرگ الهی 
را توفیق خدمت به مردم دانست و بر 
ضرورت توجه به مردم به عنوان ستون 
دین تاکید کرد و گفت: متأسفانه امروز 
مردم از گرانی در رنج و فشار هستند 
و این موضوع نگرانی و ناراحتی علما را 
فراهم کرده است، بنابراین لازم است 
به این مردم فداکار که در 8 سال دفاع 
مقدس فداکاری کردند، توجه کرده 
و اسباب آسایش و رفاه نسبی آنها را 
فراهم کنید. امروز دشمنان انقلاب 
با تمام امکانات علیه نظام جمهوری 
اسلامی دست به کار شده و هرگز دست 
از دشمنی و فتنه انگیزی علیه انقلاب 
و ملت رشید ایران بر نداشته، لذا باید 
مطابق با این شرایط در صحنه حاضر 

شده و وظیفه خود را به انجام برسانیم. 
   نگران مشکلات اقتصادی هستیم

25 شهریور ماه هم مراجع تقلید و 
علمای حوزه علمیه قم در دیدار وزیر 
اطلاعات با ایشان، بر برخورد شدید 
این وزارتخانه با مفسدان اقتصادی و 
رانتخواران و بهبود وضعیت معیشتی 
مردم تاکید کردند. آیت ا... ناصر مکارم 
شیرازی از مراجع تقلید در دیدار با وزیر 
اطلاعات گفت: امنیت در کشور ما خوب 
است و در مجموع ناامنی نداریم اما راجع 
نگران  همچنان  اقتصادی  مسائل  به 
هستیم و معتقدیم توفیق دولت سیزدهم 
و رئیس جمهوری در گرو حل مسائل و 
معضلات اقتصادی است. این مرجع تقلید 
اضافه کرد: انتظار داریم تحولی در عرصه 
اقتصادی و سفره مردم ایجاد شود که البته 
هنوز آثارش نمایان نیست. وی بر لزوم 
توجه به علل به جای پرداختن به معلول 
در ساماندهی و حل مسائل اقتصادی 
تاکید کرد و افزود: اگر تنها بیاییم به همین 
مجازات اقتصادی اکتفا کنیم، مغازه ها را 
ببندیم و جریمه کنیم، با این امور، مشکل 
اقتصادی حل نمی شود، ریشه ها را باید 
درست کرد. به گفته این مرجع تقلید، 
باید با شجاعت روابط افراد فاسد و مفسد 
را قطع کرد و در مقابل آنها ایستاد، در این 
صورت است که مسائل اقتصادی تحول 
و سامان پیدا می کند و مردم هم نتیجه 

اقدامات و عملکرد دولت را خواهند دید.

گزارش

آرمان ملــی: در حالـــی روزشمار 
مذاکرات برجام به 8 آذر ماه نزدیک تر 
می شود، سیاست خارجی ایران در هفته 
گذشته روزهای پر تنشی را پشت سر 
گذاشت. در هفته گذشته  از یکسو رابرت 
مالی، نماینده ویژه آمریکا در امور ایران با دبیران سیاسی 
تروئیکای اروپایی و مقامات ارشد از مصر، اردن و شورای 
همکاری خلیج فارس دیدار کرد که حاصل آن صدور بیانیه 
شورای همکاری خلیج فارس و ابراز نگرانی از برنامه هسته ای 
و برنامه موشکی و پهپادی ایران بود، در دیگر سو جن ساکی، 
سخنگوی کاخ سفید در کنفرانسی خبری تاکید کرد که 
واشنگتن پیش از مذاکرات هسته ای وین، رویکرد تحریمی 
خود در قبال ایران را تغییر نداده است و در همین رابطه وزارت 
خزانه داری آمریکا علیه ۶ شخص و یک نهاد ایرانی اعمال 
تحریم کرد. فرانسه هم به عنوان عضو تروئیکای اروپایی این 
هفته مواضع تندی نسبت به برنامه هسته ای ایران اتخاذ کرد 
از یکسو ژان ایو لودریان، وزیر خارجه فرانسه، مدعی شد در 
صورتی که مذاکرات هسته ای غیرمستقیم میان ایران، آمریکا 
و مشارکت کنندگان در برجام بی نتیجه بماند، پاریس توافق 
هسته ای را پوچ محسوب خواهد کرد و همچنین آنه کلر 
لجندر، سخنگوی وزارت خارجه فرانسه در کنفرانسی خبری 
به خبرنگاران گفت: ایران باید بدون تاخیر به اجرای تمامی 
تعهدات و وظایفش در قبال آژانس بین المللی انرژی اتمی 
عمل کند، به همکاری با آژانس ادامه دهد و به اجرای کامل 
برجام بازگردد. درباره این رویدادها به همراه سایر تحولات 
حوزه سیاست خارجی با حسن لاسجردی، تحلیلگر مسائل 

بین الملل به گفت و گو پرداخته ایم.
 آمریکا و اعضای شورای شورای همکاری خلیج 
فارس در بیانیه ای مشترک ایران را به سیاست های 
»ستیزه جویانه و خطرناک« متهم کرده  و مدعی شده اند 
حامین نیابتی ایران  از موشک های بالستیک پیشرفته و 
پهپاد برای حمله به زیرساخت های حیاتی در عربستان 
سعودی استفاده کرده است، دلایل صدور این بیانیه را 

چه می دانید؟
بیانیه مشترک آمریکا و شورای هماهنگی خلیج فارس 
در حقیقت یک حرکت همیشگی با هدف گرفتن امتیاز و 
همچنین دادن یکسری امتیاز متقابل است. به دلیل اینکه 
شورای همکاری خلیج فارس در حقیقت بنیاد اولیه شکل 
گیری آن در دهه 1980 و در زمان جنگ تحمیلی  مبتنی بر 
مقابله با ایران بوده است. الان هم به نظر می رسد که کشورهای 
عربی حاضر در این شورا همچنان این آمادگی و زمینه را دارند 
که با سیاست های آمریکا در منطقه همراهی کنند و بتوانند 
اهداف آمریکا را پیگیری کنند لذا با این ذهنیت فشارهای 
آمریکا علیه ایران با همکاری شورای همکاری خلیج فارس 

ادامه دارد.
 در هفته گذشته شاهد بودیم فرانسه به عنوان 
یکی از طرف های مذاکرات 1+4 و تروئیکای اروپا موضع 
گیری تندی علیه برجام و برنامه هسته ای ایران اتخاد 
کرد و وزیر امور خارجه فرانسه مدعی شد در صورتی 
که مذاکرات هسته ای غیرمستقیم میان ایران، آمریکا 
و مشارکت کنندگان در برجام بی نتیجه بماند، پاریس 
توافق هسته ای را پوچ محسوب خواهد کرد، دلیل 
تغییر و تندتر شدن مواضع فرانسه نسبت به مذاکرات 

هسته ای و برنامه هسته ای ایران را چه می دانید؟
فرانسه در موضوعات مربوط به مباحث هسته ای همیشه 
نقش پلیس بد را بازی کرده است و تلاش می کند هر زمان که 
ایران با دست برتر و یا با امتیاز بیشتر در مذاکرات حاضر شود با 
انواع و اقسام اتهامات و ایفای نقش پلیس بد هم ادبیات تندتر و 
هم تقاضاهای بیشتری را مطرح کند، لذا تجربه نشان می دهد 
که گذر زمان می تواند فرانسه و سایر کشورهای شرکت کننده 

در مذاکرات هسته ای را بر سر عقل آورد.
 از یکسو سخنگوی وزارت خارجه ایران بار دیگر 
خواهان  برداشته شدن تحریم ها به صورت موثر، یکجا 
و قابل راستی آزمایی است از سوی آمریکا شده و اعلام 
کرده امضای رئیس جمهور آمریکا قابل اتکا نیست، در 
مقابل جن ساکی، سخنگوی کاخ سفید تاکید کرده 
که واشنگتن پیش از مذاکرات هسته ای وین، رویکرد 
تحریمی خود در قبال ایران را تغییر نداده است، به 
نظر شما این پافشاری هر دو طرف بر مواضع خود چه 

سرانجامی خواهد داشت؟
این مواضع به نوعی تهدید متقابل و یا استفاده از ظرفیت ها 
برای فشار به رقیب است. در مذاکرات همه اینها دست به دست 
هم می دهد تا نشان بدهد که دو طرف در حال تلاش هستند تا 
قبل از اینکه در مذاکرات حاضر بشوند از طرف مقابل امتیازات 
لازم را بگیرند. فکر می کنم اضافه کردن بر لیست تحریم ها یا 
هر چیز دیگری در حقیقت زمینه سازی برای حضور پر رنگ تر 

در میز مذاکرات است.
  در صورت شکست مذاکرات هسته ای در 8 آذرماه 
آیا امکان دارد که روسیه و چین به سمت همسویی با 

مواضع ایالات متحده آمریکا حرکت کنند؟
فکر می کنم شرایط به سمت موفقیت مذاکرات هسته ای 
است. چون به هر صورت هر دو طرف حرف هایی را زده اند و 
نکاتی  را مطرح کرده اند و به نوعی گرو کشی های لازم را انجام 
داده اند و فکر می کنم دلیلی نمی بینم که مذاکرات هشتم آذر 

به بن بست کشیده شود. 
  مقتدی صدر با ادعای وجود نیروهای بی انضباط 
در سازمان حشدالشعبی تأکید کرد که گروه های 
بی انضباط باید فورا منحل شوند و سلاح شان را به دولت 
تحویل دهند، چنین مواضعی در آستانه تشکیل دولت 
جدید در عراق می تواند بر روابط آینده ایران و عراق 

تاثیرگذار باشد؟
هنوز تا تشکیل دولت جدید در عراق زمان زیادی باقی 
مانده است. باید دید گزینه نخست وزیری چه کسی است و با 
توجه به ترکیب کابینه و پارلمان بتوان قضاوت بهتری داشت. 
تا دولت شکل نگیرد و احزاب ائتلاف کننده برای تشکیل دولت 
نتوانند دور هم جمع شوند و بعد از آن نخست وزیر را تعیین 
کنند، هر نوع جهت گیری یا اظهار نظرعلیه ما یا به نفع ما بودن 

در خصوص آینده روابط ایران و عراق خطا خواهد بود.

آرمان ملی- مطهره شفیعی: دولت سیزدهم 
با شعار شایسته سالاری بر روی کار آمد اما آنچه از 
برخی انتصاب ها مشخص شد این واقعیت بود که 
بعضا فامیل سالاری گوی سبقت را از شایستگان 
ربوده است و آنچه پس از هر انتصابی مورد سوال 
قرار می گیرد، این است که نسبت خانوادگی فرد 
منصوب شده با کدام مسئول مورد توجه قرار 
گرفته است که این موضوع نمره منفی بزرگی برای 
دولت است. البته این چرخه انتصاب های فامیلی 
فراتر از دولت رفته و سابقه ای در قبل از تشکیل 
دولت سیزدهم داشت چنانکه زاکانی حمایت 
کرد که مهرداد بذرپاش رئیس دیوان محاسبات 
بشود و پس از آن زاکانی به رغم ادعای برخی مبنی 
بر مشکلات قانونی، شهردار تهران می شود. پس 
از آن است که برخی کانال های تلگرامی مدعی 
می شوند زاکانی پسر علی احمدی را شهردار 
منطقه 13 می کند. البته پیش از این عنوان شده 
بود که محمدهادی علی احمدی پسر وزیر آموزش 
و پرورش احمدی نژاد و برادر همسر مهرداد 
بذرپاش، معاون برنامه ریزی منطقه 1۶ است برخی 
هم اینگونه عنوان کردند که علی احمدی حمایت 
می کند برادر داماد زاکانی و منصوب زاکانی در 
پژوهشگاه مجلس وزیر بشود و در نهایت خود علی 
احمدی هم چند هفته قبل معاون سازمان برنامه 

و بودجه شد. 

 انتصاب های فامیلی پنهان کردنی نیست
به هر حال شایعات نادرست و اخبار درست 
انتصاب های فامیلی در دولت سیزدهم و شهرداری 
تهران فراوان است که به راحتی نمی توان آنها 
را تایید کرد اما در این میان سوال است که 
نمایندگان مجلس چه نقشی در انتصاب های 
فامیلی دارند؟ نباید فراموش کرد برخی نمایندگان 
مجلس با بی توجهی به توصیه های مقام معظم 
رهبری مبنی بر اینکه »یکی از آسیب ها ورود 
نمایندگان در مسائل اجرائی است. فرض بفرمایید 
وارد شدن در اینکه مدیرکلّ فلان تشکیلات در 
شهر ما یا در استان ما مثلًا فرض کنید که چه 
کسی باشد، چه کسی نباشد؛ استاندار، فرماندار و 
از این قبیل. حالا یک وقت در مواردی یک حالت 
اضطراری ممکن است رخ بدهد که آن موارد 
استثنائی را من کاری ندارم اما به طور معمول 
نمایندگان محترم از این مسائل اجرائی باید کناره 
بگیرند، وارد شدن در این مسائل و با مسئول 
اجرائی در این زمینه گفت وگو کردن و توافق کردن 
و امثال اینها خطراتی دارد؛ از این بایستی اجتناب 
بشود. « هر آنچه توانستند در امور اجرایی دخالت 
کردند و حتی برخی نمایندگان نه تنها مسیر 
پاستور و دولت را پیش گرفتند بلکه برخی از آنها 
از انتصاب های فامیلی دفاع کردند مانند نماینده 
مردم کاشمر و بردسکن در مجلس یازدهم در 

دفاع از انتصاب های فامیلی دولت سید ابراهیم 
رئیسی گفت: »وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش 
که فامیل آقای رئیسی نیست! آقای زاکانی هم که 
نه عضو هیات وزیران است، نه در بخش های دیگر 
زیرمجموعه دولت فعالیت دارد؛ بنابراین نمی تواند 
دخل و تصرفی در معرفی این گزینه پیشنهادی 
داشته باشد.« یا فریدون عباسی عضو کمیسیون 
انرژِی مجلس با اشاره به اینکه تاکنون تعداد 
انتصابات فامیلی در دولت سیزدهم زیاد نبوده 
است، گفت: انتصابات فامیلی در دولت رئیسی 
بزرگ می شود و نباید آن را بیش از حد بزرگ کرد.

 حمله به فرزند مهصومه ابتکار 
موضـــوع قابل تامل اینجاســــت که برخی 
نمایندگان وظیفه جدیدی برای خود وضع کرده اند 
و آن هم دفاع از انتصاب های فامیلی دولت با هجمه 
به دولتی های سابق! مانند روز چهارشنبه که 
مرتضی محمودوند نماینده دلواپس مجلس چنین 
گفت:» خواهش می کنم مجلس براساس گزارش 
کمیسیون اقتصادی و گزارشات امنیتی بررسی 
کند چطور آقازاده خانمی که در زمان اشغال لانه 
جاسوسی بر روی سفارت پرید و آقازاده های امثال 
این خانم با بالاترین شرایط مادی در آمریکا زندگی 
می کنند در حالی که آنها با پول همین مردم 
مظلوم به چنین موقعیتی رسیده اند.«منظور او 
معصومه ابتکار بود، زن موفق کابینه خاتمی و 

روحانی که اصولگرایان هیچگاه نتوانستند حتی 
نیمی از موفقیت های او در عرصه محیط زیست و 
زنان را کسب کنند. به همین دلیل هرگاه نیاز به 
منحرف کردن افکار عمومی را دارند به او هجمه 
می برند مانند اکنون که انتقادات زیادی به بحث 
انتصاب های فامیلی است بی جهت پای پسر ابتکار 
را به میان می کشند تا اذهان را به سمت دیگری 
سوق دهند اما فراموش کردند که همگان می دانند 
پسر یا اقوام ابتکار در سال های زیادی که او در 
دولت حضور داشت کوچکترین پست و امتیازی 
کسب نکردند و همین سفید بودن پرونده معاون 
سابق رئیس جمهور است که دلواپسان را ناراحت و 
آنها را وادار به طرح موضوعات بی اساس کرده است. 
معصومه ابتکار بارها به هجمه هایی که به فرزندش 
می شد پاسخ داده و گفته است: » در این رابطه هم 
شاهد موارد تحریف و نفرت فراکنی هستیم وگرنه 
سالانه هزار دانشجو می روند، درس می خوانند و 
برمی گردند، پسر من از طریق ویزای دانشجویی 
رفته، بعد هم به ایران بازخواهد گشت. ما می بینیم 
کسی مثل مسیح علی نژاد هر روز یک دروغی در 

این باره می گوید.«
 استحاله انقلاب در خانه ملت؟

اما ظاهرا دلواپسان بیش از گذشته از دولت 
روحانی و دولتی های قبلی شاکی هستند چرا که 
ناخواسته و در اوج عصبانیت اظهاراتی دارند که 
غیرقابل دفاع است به عنوان نمونه همین نماینده 
که به فرزند ابتکار هجمه برده بود، عنوان کرده :» 
آقازاده خانمی که در زمان اشغال لانه جاسوسی 
بر روی سفارت پرید« این ادبیات از سوی نماینده 
مجلس که باید الگوی سایرین باشد عجیب و 
نشان از خشم او دارد. معصومه ابتکار در توئیتی 
چنین به ادعای نماینده دلواپس واکنش نشان 
داد:» استحاله انقلاب در خانه ملت؟ یک سئوال: 
چطور است که در مجلس انقلابیِ مورد تایید 
شورای نگهبان، با لفظ تحقیرآمیز پریدن از روی 
دیوار از حرکتی یاد می شود که به تعبیر بنیانگذار 
جمهوری اسلامی انقلاب دوم، انقلابی بزرگتر از 

انقلاب اول بود. استحاله انقلاب در خانه ملت؟«

آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید بدبین ترین حامیان 
و هواداران سید ابراهیم رئیسی هم فکر نمی کردند که به رغم 
هماهنگی کامل میان دولت و مجلس باز هم دولت نتواند برای 
وزرای خود رای کاملی بگیرد و با یک نقصان در بدنه خود شروع به 
کار کند. اما این اتفاق رخ داد و به رغم حمایت های رئیس جمهور 
حسین باغ گلی وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش نتوانست 
از مجلس یازدهم رای اعتماد بگیرد. این رویه باعث شد تا این 
وزارتخانه 3 ماه بدون وزیر و با سرپرست اداره شود تا اینکه در 
روزهای پایانی مهلت دولت؛ رئیس جمهور مسعود فیاضی چهره ای 
کمتر شناخته شده که بیشتر به واسطه رابطه فامیلی با علیرضا 
زاکانی شهردار تهران نامش در رسانه ها مطرح شده بود به عنوان 
گزینه پیشنهادی دوم رئیس جمهور به مجلس معرفی شد که 
پس از معرفی او نیز شاهد موج انتقادات علیه وی از سوی مجامع 
مختلف به خصوص از سوی فرهنگیان جامعه بودیم و همین امر 
نیز موجب مخالفت ها از سوی مجلس با فیاضی و در نهایت رای 
عدم اعتماد به وی شد. این نوع رویکرد از سوی مجلس باعث شد 
تا بسیاری این تحلیل را مطرح کنند و با گذشت بیش از 3 ماه از 
روی کارآمدن دولت نشانه های اختلاف میان مجلس و دولت بروز 
و ظهور پیدا کرده و از این پس بیشتر هم خواهد شد. هرچند که 
عده ای هم معتقدند که اگر مجلس از ابتدا موضعی محکم در مقابل 
دولت و وزرای پیشنهادی در سایر حوزه ها داشت امروز با دولت و 
وزرای بهتر و توانمندتری روبه رو بودیم که عملکرد به مراتب بهتر 
و موثرتری از خود به نمایش می گذاشتند. با این حال پس از آنکه 
مجلس برای تصدی وزارت آموزش و پرورش دست رد به سینه 
مسعود فیاضی زد مهلت یک هفته ای برای دولت مقرر کرد تا حد 
فاصل هفت روز رئیس جمهور گزینه بعدی خود را برای وزارت 
آموزش و پرورش مشخص و به مجلس معرفی کند. اتفاقا این 
فرآیند چندان هم به طول نینجامید و در همان روزهای نخست 
آیت ا... رئیسی، یوسف نوری که تنها رزومه مرتبط با حوزه آموزش 
و پرورشش صرفا مدیرکلی برنامه و بودجه و رئیس مرکز آمار و 
فناوری اطلاعات و ارتباطات وزارت آموزش و پرورش بوده را به 
عنوان گزینه سوم و مدنظر دولت به مجلس معرفی کرد. این در 
حالی است که وی نیز چندان مورد وثوق جامعه فرهنگیان نیست 
و بیشتر چهره ای انتخاب شده از خارج از دایره فرهنگیان است و 
باید دید در 7 آذر که برای بررسی صلاحیت و جلسه رای اعتماد 

به وزیر پیشنهادی است مجلس چه رویکردی در مقابل سومین 
گزینه رئیسی اتخاذ خواهد کرد.

 رزومه تعجب برانگیز گزینه سوم
نگاهی به گزینه معرفی شده رئیس جمهور برای تصدی 
وزارت آموزش و پرورش نشان می دهد که وی نیز چندان قرابت 
آموزشی و پرورشی با این حوزه ندارد و به عبارت دیگر از دل 
معلمان و فرهنگیان بیرون نیامده است. نوری فردی است که 
در مقطعی صرفا مدیر کل برنامه و بودجه وزارتخانه بوده و به 
جهت کارنامه ای نسبت به سیاست های کلی در حوزه آموزش و 
پرورش، دغدغه های معلمان و فرهنگیان و مسائل کلی پیرامون 
این وزارتخانه و ارباب جمعی آن رویکرد و عملکرد چندانی نداشته 
است. حال اینکه چگونه پس از عدم رای اعتماد به فیاضی، به 
فاصله 48 ساعت یوسف نوری برای وزارت آموزش و پرورش 
انتخاب شده خود جای پرسش و محل تامل است. اما در این بین 
نکته جالب رزومه ای است که خود نوری به مجلس ارائه کرده و 
بازتاب های بسیاری در فضای مجازی داشته است. از سوابق شغلی 
مثل نمایندگی قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( در دولت و 
مجلس و مشاور اقتصادی هلدینگ کشاورزی کوثر بنیاد شهید 
گرفته تا توانایی هایی مثل آشنایی با کشورهای عربی و اسلامی، 
عضویت در تیم های والیبال معلمین، صعود به قله دماوند و توفیق 
حضور در راهپیمایی اربعین سال جاری از جمله موارد جالب 

توجهی است که وی در روزمه ارائه شدئه خود به مجلس آورده 
است. هرچند که نوری ریاست سازمان آموزش و پرورش استان 
ایلام و عضویت در هیأت امنای صندوق ذخیره فرهنگیان کشور 
را در نیز در رزومه خود آورده اما گویا وی با شناخت از مجلس و 
روحیات نمایندگان سعی کرده که هیچ چیزی را از قلم نیندازد 
و حتی سابقه حضور حدود 40 ماهه در مناطق جنگ زده و 
فرماندهی پایگاه های مقاومت بسیج را نیز ذکر کرده است. پرسش 
اینجا است؛ برای کسی که می خواهد جایگاه مهمی مثل وزارت 
آموزش و پرورش را بر عهده گیرد سوابق آموزشی، پرورشی، 
پژوهشی بیشتر باید مورد نظر قرار گیرد یا حضور  و مدیریت و 
ریاست در نهادها و دستگاه های مختلف؟ آیا قرار است باز هم مثل 
ادوار گذشته شخصی خارج از بدنه آموزش و پرورش و خارج از 
میان معلمان، معاونان، مدیران و اعضای خانواده آموزش  و پرورش 
انتخاب شود؟ آیا در میان قریب به 2 میلیون فرهنگی یک نفر وجود 
ندارد که بتواند سکان مدیریت وزارتخانه متبوع خود را به دست 
گیرد؟ پاسخ به این پرسش ها و رویکرد مجلس به گزینه جدید 
می تواند درجه اهمیت این وزارتخانه در جامعه  و نزد دستگاه های 

حاکمیتی را مشخص کند.
  مدرک تحصیلی غیرمرتبط

برخی معتقدند که معرفی نوری به عنوان گزینه سوم دولت با 
برخی لابی ها از درون مجلس صورت گرفته و این احتمال می رود 
که وی از سوی خانه ملت رای اعتماد بگیرد. آن طور که برخی 
مطرح کرده اند نوری از نیروهای حمید رضا حاجی بابایی در دوران 
وزارت حمید رضا حاجی بابایی در دولت احمدی نژاد بوده است 
و در دوران حضور وی رئیس مرکز فناوری و عضو هیات امنای 
صندوق ذخیره فرهنگیان شده و اکنون که حاجی بابایی در قامت 
نمایندگی مجلس در آمده از وی حمایت می کند. اما نکته اینجا 
است که چگونه است که نوری در 2۶ ابان به مجلس معرفی می شود 
و همان روز هم برنامه خود را ارائه می دهد. این مساله این پرسش را 
به وجود می اورد که وی از پیش برای احتمال حضورش در وزارت 
آموزش و پرورش اطلاع داشته که به برنامه حاضر کرده یا اینکه 
برنامه به نحو دیگری به دست آمده و منتشر شده است. اما جدای 
از همه اینها مساله مهم عدم تطابق مدرک تحصیلی وی با حوزه 
آموزش و پرورش است. نوری دکترای مدیریت گردشگری دارد  
و بنابر گفته ها  و سابقه عملکردی در جایگاه های مختلف بیشتر 
در حوزه اقتصادی فعالیت داشته تا آموزشی و به نظر می رسد که 
احاطه چندانی به مسائل و دغدغه های حوزه آموزش و پرورش 
نداشته باشد. در نهایت همه چیز با خانه ملت است. نمایندگانی که 
باغ گلی و فیاضی به دلیل عدم تطابق با حوزه آموزش و پرورش رد 

کرددند چه برخوردی با گزینه جدید خواهند داشت.

»آرمان ملي« با نگاه به هر دو طیف، انگیزه تخریب ها را بررسي مي کند:

بار دیگر وزیر از خانواده فرهنگیان انتخاب نشد!
 رزومه؛ از دکترای مدیریت گردشگری تا حضور در راهپیمایی اربعین 

سخنگوی حزب اعتماد ملی گفت: معرفی وزرایی از جنس آقای 
فیاضی نشان می دهد دولت اهتمام لازم را برای حل مشکلات بنیادی 
در آموزش و پرورش ندارد و می خواهد با مسکن های زودگذر بدون 
حل و  فصل ریشه ای مسائل وقت گذرانی کند. محمدصادق جوادی 
حصار درباره اینکه مشاهده می شود به رغم ادعای مجلس و دولت 
مبنی بر یکدستی کامل برای حل مشکلات، اختلافات میان آنها در 
حال بروز است، نمونه این اختلافات در جلسه رأی اعتماد به وزیر 
آموزش و پرورش مشاهده شد، آیا این اختلافات کاهش پیدا می کند 
یا دولت و مجلس مسیر دیگری را خواهند پیمود، گفت: مجلس و 
دولت تحلیل درستی از اتفاقات کشور ندارند و یا اگر هم داشته اند 
می خواستند با دادن آدرس اشتباه به مردم، پس از  یکدست سازی 
قوا بخشی از حقایق را کتمان کرده و روی پاره ای از واقعیت ها نیز 
سرپوش بگذارند تا حتی المقدور مشکلات را کوچک جلوه دهند، اما 
متاسفانه واقعیت های سیاسی و اقتصادی آنقدر بی رحم هستند که 
بعد از مدت کوتاهی خودشان را عیان و عریان به جامعه نشان دهند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: نماز جمعه ارزشمند است 
و جایگاه رفیعی دارد کسی که می خواهد خطیبش شود باید 
شرایطش را اعم از علم، درایت و سیاست داشته باشد. حجت الاسلام 
والمسلمین محمد اشرفی اصفهانی تاکید کرد: در انتخاب ائمه جمعه 
مخصوصا تهران که شهر بسیار مهمی است باید دقت شود زیرا تمام 
رسانه های خارجی و دشمنان روی هر یک کلمه این نماز حساب 
باز می کنند و دشمن به دنبال بهانه و مستمسک است تا برای ایجاد 
شکاف مانور دهد، قطعا این گونه حرف زدن موجب نگرانی مردم 
می شود. این فعال سیاسی اصلاح طلب بیان کرد: مشاهده کردیم 
هزاران نفر از فرازهای صحبت های امام جمعه رنجیده اند که درست 
نبود از لسان ایشان ظاهر شود که انشاا... دیگر تکرار نشود و معتقدم 
باید به ایشان هم تذکر داده شود، چراکه خطبه های نماز جمعه 
باید اخلاقی، اعتقادی، علمی، اجتماعی و سیاسی باشد امام جمعه 
هم روی این موارد جامعیت کامل داشته باشد تا دشمن نتواند از 

کوچکترین نقطه ضعف ایرادی را برداشت کند.

عضو جامعه روحانیت گفت: دقت کنیم که قرآن می گوید اگر 
مردم اهل تقوا، ایمان و عمل صالح باشند، ما از بالا و پایین برای 
آنها برکات و رفاه و آسایش و آرامش را تضمین می کنیم، اما اگر 
خدایی ناکرده به سمت گناه و ظلم و ستم بروند، هم نعمت ها 
را می گیریم و هم آنها را مجازات می کنیم. حجت الاسلام 
والمسلمین سید رضا اکرمی ادامه داد: این دیگر فرقی بین 
فرد عادی و بنام و خودی و غریبه ندارد. اگر من به شما رحم 
کنم، خدا هم به ما رحم می کند. ما گاهی افراط و تفریط داریم، 
اصطلاحی به نام فرافکنی وجود دارد که در ارتباط با همین 
شرایط به کار برده می شود؛ گرانی ها و قاچاق ها را به گردن 
دیگران و قاچاقچی می اندازم اما خود منِ کاسب حاضر نیستم 
به سود کم قانع باشم. وی افزود: اگر خودمان انصاف را رعایت 
نکنیم، مقصریم حالا می خواهد این حرف ها را امام جمعه بگوید 
یا امام شنبه. باید به هر کسی به اندازه خودش نمره بدهیم، 
اما متاسفانه یا فرافکنی می کنیم یا برخی را نادیده می گیریم.

 

 طوری حرف نزنیم
  که مردم دچار 

شکاف شوند

 گاهی افراط
 و تفريط داريم

 يکدستی قوا بخشی
  از حقايق را کتمان

 کرده است

دولتمردان و شهرداری ها انتصاب های فامیلی را متوقف کنند

 چرا پسر فلانی خارج است
پس انتصاب فامیلی

 درست است
    هجمه به ابتکار برای توجیه استخدام فامیل!

 واکنش ابتکار به ادبیات یک نماینده: استحاله انقلاب در خانه ملت؟


